



Nicolae Râmbu (Advisory Editor)

“Alexandru Ioan Cuza University”, Iasi, Romania
Faculty of Philosophy and Social-Political Sciences
Carol I, nr. 11, 700506 Iași, Romania

Institutional Website
[Alexandru Ioan Cuza
University](#)

Mail Address
nikolausrambu@yahoo.de

Curriculum Vitae

I. PERSONAL INFORMATION

Date & place of birth: 26.10.1960/Fundata/Județul Brașov, Romania.

Nationality: Romanian.

Marital status: married, 2 children.

Professional Address: “Alexandru Ioan Cuza University”, Iasi/ Faculty of Philosophy and Social-Political Sciences/ Carol I, nr. 11, 700506 Iași, Romania.

II. UNIVERSITARY STUDIES

1. 1980 – 1984: BA in Philosophy, “Alexandru Ioan Cuza University”, Faculty of Philosophy.
2. 1992: Ph.D. in Philosophy, “Alexandru Ioan Cuza University”.

III. TEACHING ACTIVITIES:

1. Prof. univ. dr. at “Alexandru Ioan Cuza University”, Faculty of Philosophy and Social and Political Sciences, Head of the Department of History of Philosophy between 2000 and 2007.
2. Courses: German Classical Philosophy, Axiology, Philosophy of Culture, Intercultural Communication.
3. Ph.D. coordinator in the field of Philosophy of Culture and Axiology.

IV. RESEARCH STAGES:

1. 1993 : Università degli Studi, Perugia, Italy.
2. 1994 –1995, 1996, 1999, 2004, 2006, 2008, 2009, 2013: Universität Konstanz, Germany.
3. 2010: Ruprecht-Karl-Universität Heidelberg, Germany.
4. 1997, 1998: Martin-Luther-Universität Halle-Wittenberg, Germany.
5. 1998: Eberhard Karls Universität Tübingen, Germany.
6. 1999: Albert-Ludwigs-Universität Freiburg, Germany.
7. 2009: Humboldt-Universität, Berlin, Germany.
8. 2009: Universität Konstanz, Germany.
9. 2010, 2014-2015, 2016: Humboldt-Universität, Berlin, Germany.
10. 2011: Università degli Studi di Napoli Federico II / Dipartimento di Filosofia, Napoli, Italy.
11. 2011 : Università degli Studi di Roma “Tor Vergata”, Facoltà di Lettere e Filosofia, Centro di Studio e di Documentazione “Linguaggio e pensiero”, Italy.

V. SELECTED PUBLICATIONS

V.1. BOOKS:

1. *The Axiology of Friedrich Nietzsche*, Peter Lang Verlag, Frankfurt am Main, Germany, 2016.
2. *El valor del sentimiento y el sentimiento del valor*, translated by Fabianni Belmuski, Editorial Niram Art, Madrid, Spain, 2015.
3. *Attraverso le ceneri dei valori. Saggi sull'impossibile neutralità assiologica*, Seneca Edizioni, Torino, Italy, 2008.
4. *Axiologissche Unangemessenheiten. Beiträge zur Kulturphilosophie*, Logos Verlag, Berlin, Germany, 2007.
5. *Tirania valorilor. Studii de filosofie culturii și axiologie (The Tyranny of Values. Cultural Philosophie and Axiology Studies)*, Editura Didactică și Pedagogică, București, 2006.
7. *Rațiunea speculativă în filosofia lui Hegel (The speculative Reason in Hegel's Philosophy)*, Editura Universității "Alexandru Ioan Cuza" din Iași, 1997, 206 p. (PhD Thesis).

V.2. ARTICLES AND STUDIES (SELECTED):

1. *Two axiological illnesses*, Journal of Human Values, SAGE, vol. 21/2, 2015, pp. 64-71, ISI-A&HCI (Web of Science).
2. *The philosophy of Casanova in Philosophy and Literature*, The Johns Hopkins University Press, USA, Volume 36, Number 2, October 2012, pp. 271-284, ISI-A&HCI (Web of Science).
3. *The Demonism of Creation in Goethe's Philosophy*, in TRANSFORMAÇÃO, Philosophy Department of Faculty of Philosophy and Sciences of Unesp, Marília - São Paulo/Brasil, vol.35 no.3, Sept./Dec. 2012, pp. 67-80, ISI-A&HCI (Web of Science).
4. *The Barbarity of Interpretation in Filozofia*, 5/2010, pp. 477-484, Institute of Philosophy, Slovak Academy of Sciences, Bratislava, Slovakia, ISI-A&HCI (Web of Science). Translated into Chinese in "The Phenomenological and philosophical Research in China", Bd. 12 (2011), Shanghai, pp.269 – 282.
5. *Iconostrophia of the Spirit in Cultura. International Journal of Philosophy of Culture and Axiology*, 2/2011, Peter Lang Verlag, Frankfurt am Main, Germany, pp. 223 – 234, ISI-A&HCI (Web of Science).
6. *Realism and Idealism in the demonic Nature of political Power*, Philosophia: International Journal of Philosophy, 1/2015, pp. 216 – 225, ISI-A&HCI (Web of Science).
7. *The Nihilism as Axiological Illness in Cultura. International Journal of Philosophy of Culture and Axiology*, 2/2009, pp. 85-107, ISI-A&HCI (Web of Science).
8. *The Puerilism. An Axiological Approach in Cultura. International Journal of Philosophy of Culture and Axiology*, 2/2010, pp. 54-66, ISI-A&HCI (Web of Science).
9. *Trust and Violence. An essay on the special constellation of modernity in Cultura. International Journal of Philosophy of Culture and Axiology*, 1/2009, Peter Lang Verlag, Frankfurt am Main, Germany, pp. 219-220, Book Review, ISI-A&HCI (Web of Science).
10. *Catastrophic Idealism. The case of Fichte*, Filosofija.Sociologija, T. 26, Nr. 1/2015, pp. 12-19, ISI-A&HCI (Web of Science).
11. *The axiological Bankruptcy of Life*, Praxis Filosofica, nr. 39, 2/2014, pp. 197-208, ISI- SciELO Citation Index.
12. *Die Bedeutung der Ruinen bei Hegel*, Hegel-Jahrbuch 2013: „Hegel und die Moderne“, Akademie Verlag, Berlin, Germany, pp. 115-120, ERIH.

13. *Das Hegel-Bild in Jacques D'Hondts Werk und seine Herausforderung*, Hegel-Jahrbuch 2014, Akademie Verlag, Berlin, Germany, pp. 325-330, ERIH.
14. *Cultural and linguistic conflicts* in vol. *Internationalization, Cultural Difference and Migration*, Litt Verlag, Münster/Berlin/London, 2005, p. 100-109 (co-author).
15. *Rationalismus und Theismus bei Leibniz und Kant*, in *Transactions of the Ninth International Congress on the Enlightenment 2*, pp. 520-524. Oxford: Voltaire Foundation, 1996.
16. *La claca nella storia della cultura: una prospettiva umanistica* in vol. *L'umanesimo latino*, Fondazione Cassamarca, Treviso, Italy, 2006, pp. 87-98.
17. *Diktatur der Interpretation. Über die Rezeption Kants Lehre vom Genie in der NS – Weltanschauungsphilosophie in Lebenswelt und Wissenschaft. Sammlung der Sektionsbeiträge*, Universität Duisburg-Essen, Germany, 2008.
18. *Goethe e il potere demonico di Ulrike*, in vol.: *Muse ribelli. Complicità e conflitto nel sentire al femminile*, a cura di Aldo Marroni e Ugo di Toro, Ombre Corte Edizioni, Verona, Italy, 2011, pp. 52-62.
19. *Die Theodizee der Aufklärung als List der Vernunft*, in vol.: *Entwicklungslinien der Philosophie*, Verlag Holder-Pichler, Viena, Austria, 1998, pp. 582-586.
20. *Die Theodizee als eine besondere Auslegung der Natur*, in IX. Internationaler Leibniz Kongress: Natur und Subjekt. Vorträge. III. Teil. Hannover, Germany, 2011, p. 887-893.
21. *Fichte und die Entdämonisierung der Macht*, Fichte-Studien, Brill/Rodopi Editions, Amsterdam, The Netherlands (forthcoming, 2017).
22. *Die dialektische und die spekulative Vernunft bei Hegel*, Hegel-Jahrbuch 2016, Akademie Verlag, Berlin, Germany (forthcoming, 2017), ERIH.
23. *Schopenhauers Kritik an Leibniz*, in: Vorträge des X. Internationalen Leibniz-Kongresses, Band II, Olms Verlag, Hildesheim-Zürich-New York, 2016, pp. 143-150.
24. *The Axiological Memory of Max Weber*, Journal of Human Values, SAGE, (forthcoming, 2017).

VI. PARTICIPATION AT INTERNATIONAL CONFERENCES (SELECTED):

1. 1993: *Vernunftbegriffe in der Moderne*, Internationaler Hegel-Kongress, veranstaltet von der Internationalen Hegel-Vereinigung in Verbindung mit der Heidelberger Akademie der Wissenschaften und der Universität Heidelberg, Stuttgart, Germany.
2. 1995: Westfälische Wilhelms-Universität Münster, Internationaler Kongress zum Zeitalter der Aufklärung, Münster, Germany.
3. 1997: Eberhard Karls Universität Tübingen, *Minderheitenpolitik in Mittel- und Osteuropa. Föderalismus als Konfliktlösungsmodell bei kulturellen Divergenzen in fragmentierten Gesellschaften?* Sommerakademie des Internationalen Zentrums für Wissenschaftliche Zusammenarbeit, Tübingen, Germany.
4. 1998: Eberhard Karls Universität Tübingen, *Die deutsche Philosophie seit 50 Jahren*, Sommerakademie des Internationalen Zentrums für Wissenschaftliche Zusammenarbeit, Tübingen, Germany.
5. 1998: Leopold-Franzens-Universität Innsbruck, Der Kongress der Österreichischen Gesellschaft für Philosophie, Innsbruck, Austria.
6. 1999: Eberhard Karls Universität Tübingen, *Die Osterweiterung der Europäischen Union und die Rolle der politischen Kultur in den Staaten Mittel- und Osteuropas*, Sommerakademie des Internationalen Zentrums für Wissenschaftliche Zusammenarbeit, Tübingen, Germany.
7. 2000: Eberhard Karls Universität Tübingen, *Der Europa-Gedanke von den Anfängen bis zur Gegenwart. Historische Konzepte für die Einigung Europas und ihre Eignung als politisch-*

- kulturelle Leitbilder für die Zukunft des Integrationsprozesses*, Sommerakademie des Internationalen Zentrums für Wissenschaftliche Zusammenarbeit, Tübingen, Germany/Schloß Klingenthal (Elsaß).
8. 2002: *Glauben und Wissen*, 24. Internationaler Hegel-Kongress der Internationalen Hegel-Gesellschaft, Friedrich-Schiller-Universität Jena, Germany.
 9. 2002: *Philosophie heute in den Ländern Mittel- und Osteuropa*, Collegium Europaeum Jenense an der Friedrich-Schiller-Universität Jena, Germany.
 10. 2004: *Transformation als Typ sozialen Wandels. Transformation als Typ sozialen Wandels. Postsozialistische Lektionen, historische und interkulturelle Vergleiche*, Otto-von-Guericke-Universität Magdeburg, Germany.
 11. 2004: Der Kongress der Österreichischen Gesellschaft für Philosophie, Universität Salzburg, Austria.
 12. 2008: *Geist?*, 27. Internationaler Hegel-Kongress der Internationalen Hegel-Gesellschaft, Katholieke Universiteit Leuven, Institute of Philosophy, Leuven, Belgium.
 13. 2008. *Lebenswelt und Wissenschaft*, XXI. Deutscher Kongress für Philosophie, Universität Duisburg-Essen, Institut für Philosophie, Germany.
 14. 2009: *WerteWandel? - Europas Werte im Wandel der Zeit*, Institut für Axiologische Forschungen, Viena, Austria.
 15. 2010: *Hegel und die Moderne*, 28. Internationaler Hegel-Kongress der Internationalen Hegel-Gesellschaft, University of Sarajevo, Bosnia-Herzegovina.
 16. 2011: *Die Zeit in der Ära der Aufklärung: Gegenwartsvorstellungen und Zukunftskonzepte*, Der 13. Internationalen Kongresses zur Erforschung des 18. Jahrhunderts, Karl-Franzens-Universität Graz, Austria.
 17. 2011: *Natur und Subjekt*, Der IX. Internationalen Leibniz Kongress, Leibniz Universität Hannover, Germany.
 18. 2012: *Fichte und seine Zeit*, Der VIII. Kongresses der Internationalen J.-G.-Fichte-Gesellschaft, Università di Bologna, Italy.
 19. 2012: XXIX. Internationaler Hegel Kongress, *Hegel gegen Hegel. Kontroversen in Geschichte und Gegenwart*, 3.–6. Oktober 2012 in Istanbul, Turkey, Session Moderator: Hegel, Marx und Marxismus II.
 20. 2013: XXIII World Congress of Philosophy, University of Athens, Greece.
 21. 2013: *Schopenhauer und die Lebenskunst*, Symposium of the *Schopenhauer-Gesellschaft e.V.*, University of Athens, Greece.
 22. 2014: *The second Leibniz Iberoamerican Congress*, University of Granada, Granada, Spain.
 23. 2014: Tagung „Was ist Philosophische Praxis“, Sigmund Freud PrivatUniversität Wien, Austria.
 24. 2014: XXX. *Internationaler Hegel-Kongress der Internationalen Hegel-Gesellschaft*, Universität Wien, Austria, Session Moderator: *Geschichtsphilosophie*, (13.1) and *Erkenntnistheorie* (5.6).
 25. 2014: Workshop: *Gewöhnliche Erfahrung*, Freie Universität Berlin, Germany.
 26. 2015: IX. *Kongresses der Internationalen J.G. Fichte-Gesellschaft; Fichte und die Zeit der Bilder*, Madrid, Spain .
 27. 2015: Convegno Internazionale *METROPOLI. Estetica. Arte. Letteratura*, Università degli Studi "Gabriele D'Annunzio" di Chieti-Pescara, Italy.
 28. 2015: XII. *Internationale Kant-Kongress; Natur und Freiheit*, Universität Wien, Austria.
 29. 2016: XXX. *Internationaler Hegel-Kongress der Internationalen Hegel-Gesellschaft*, Ruhr-Universität Bochum, Germany, Session Moderator: *Wissenschaft der Logik* (1.12).

30. 2016: *X. Internationaler Leibniz-Kongress*, Gottfried Wilhelm Leibniz Universität Hannover, Germany.

VII. INVITED PROFESSOR:

1. 1999: Berlin-Brandenburgische Akademie der Wissenschaften, Potsdam, Germany.
2. 2001: Universität Konstanz, Germany.
3. 2002: Fachhochschule Magdeburg-Stendal, Germany.
4. 2003: Otto-von-Guericke Universität, Magdeburg, Germany.
5. 2004, 2006: Humboldt-Universität, Berlin, Germany.
6. 2006, 2008, 2009, 2011, 2012: Università degli Studi "Gabriele D'Annunzio" di Chieti-Pescara, Italy.

VIII. EDITOR, MEMBER IN INTERNATIONAL EDITORIAL BOARD:

1. Editor-in-Chief of *Cultura: International Journal of Philosophy of Culture and Axiology*, Peter Lang Verlag, Frankfurt am Main, Germany, indexed in Thomson Reuters (ISI) - Arts & Humanities Citation Index: <https://www.pdcnet.org/cultura>.
2. Advisory Editor of *Science & Philosophy. Journal of Epistemology, Science & Philosophy*.

IX. RESEARCH PROJECTS:

1. *Der emotionale Apriorismus*, Postdoctoral Research granted by The Konferenz der Deutschen Akademien der Wissenschaften, Mainz, Germany (1994-1995), coordinator: Prof. Dr. Horst Baier, Universität Konstanz, Germany.
2. *Hermeneutik der Werte*, Institut für Philosophie, Martin-Luther-Universität Halle-Wittenberg, Germany (1998), coordinator: Prof. Dr. Manfred Riedel.
3. *Hermeneutik der Aufklärung* (2001), Universität Konstanz, Germany, coordinator: Prof. Dr. Jürgen Mittelstraß.
4. *Axiological Illness of the European Culture*, Grant CNCSIS, 1993/2008, Principal Investigator (2009-2011).
5. *Der gefährliche Idealismus. Philosophische Grundlage der politischen Mythen* (2014-2015), Postdoctoral Research granted by *Deutsche Akademische Austauschdienst (DAAD)*, Humboldt-Universität, Berlin, Germany, coordinator: Prof. Dr. Christian Möckel.
6. *Heritage, Knowledge and Memory*, team leader for Romania for the research project HERITAGE PLUS - *Heritage and Threat*, coordinator Prof. Ingolf Thuesen, Department of Cross-Cultural and Regional Studies (ToRS), University of Copenhagen, Denmark (2015-2018).

X. PROFESSIONAL AFFILIATIONS (SELECTED):

1. *Deutsche Gesellschaft für Philosophie e.V.*, Philipps-Universität Marburg, Germany.
2. *Internationale Hegel-Vereinigung*, Ruprecht-Karls-Universität Heidelberg, Philosophisches Seminar, Germany.
3. *Deutsche Gesellschaft für die Erforschung des 18. Jahrhunderts*, Herzog August Bibliothek, Wolfenbüttel, Germany.

Science & Philosophy

4. *Schleiermacher-Gesellschaft*, Martin-Luther-Universität Halle-Wittenberg, Germany.
5. *Internationale Johann-Gottlieb-Fichte-Gesellschaft*, Berlin, Germany.
6. *Gottfried-Wilhelm-Leibniz-Gesellschaft*, Hannover, Germany.
7. *Council for Research in Values and Philosophy (CRVP)*, Washington, D.C., USA.
8. *Directory of Scholars in European Studies*, Rome, Italy.